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Dumitru Sandu: În seara aceasta, pe măsură ce ascultam vocile actorilor, 
personajelor, mi-am dat seama care e rostul meu aici . E foarte simplu :  lobby pentru 
punerea în scenă a piesei .  (Râsete şi aplauze din sală. ) Nu mă joc cu cuvintele, 
pentru că nu intră în meseria mea. Meseria mea e cercetarea . Am, aşadar, şi 
argumente pentru această sugestie accentuată. Societatea românească are un 
teribi l  deficit de imaginaţie în materie de a înţelege ce se întâmplă cu cei trei 
mil ioane de români care sunt în străinătate. Practic, noi ştim despre românii de 
afară că se întorc de Crăciun,  de Paşte, că vin de Sfânta Maria Mare, că au trimis 
anul trecut mil iarde de dolari în ţară . . .  Practic, nu vedem decât nişte frânturi din 
ceea ce se întâmplă cu ei .  Or, dumneavoastră ne-aţi povestit în seara asta, prin 
textul domnului Cheianu,  ceea ce noi nu vedem. Am fost în Moldova, la Bruxelles, 
în I rlanda, pe căile noastre profesionale, legate de cercetare, dar n-am găsit în 
literatura sociologică un material care să răspundă atât de detaliat şi atent 
întrebărilor privind_ modurile concrete de trecere peste graniţă: prin co!ltainer, sub 
autocar, pe jos . . .  I ntreaga analiză din piesă este superbă. Sigur că In container 



este o piesă de teatru şi trebuie să meargă mai departe în logica ei de operă 
estetică, dar textul are şi o valoare documentară l impede. În societatea noastră, 
avem de-a face cu un fenomen de roire a românilor de aici în toată Europa, com
parabil cu fenomenul numit "roi rea satelor" , provocat însă de sărăcie şi nu de 
supradensitate. Am senzaţia că noi comunicăm foarte prost în general ,  cu toate că 
presa românească face o treabă foarte bună. Nu ştiu situaţia din Republica 
Moldova, vorbesc de cea de aici. Ea poate fi criticată pentru multe lucruri, dar există 
o mulţime de materiale excelente făcute de jurnalişti foarte buni .  Aduceţi lângă 
ceea ce facem noi, sociologi i ,  prin sondajele şi cercetările noastre, ceea ce faceţi 
dumneavoastră pe scena unui teatru şi vom înţelege poate mai bine ce se întâmplă 
cu emigranti i .  

Nicolae Prelipceanu :  În container este totuşi o piesă şi înainte de a expl ica 
sociologic ce e cu români i  plecaţi , ea are, totuşi, un scop estetic. 

Dorina Lazăr: Pe mine m-a impresionat iscusinţa scriitoricească a acestei 
piese care îţi îngăduie să tot râzi până când îţi dă lovitura de graţie şi îţi îngheaţă 
zâmbetul pe buze. Este o cheie foarte generoasă pentru regizor şi actor. 

Ioana leronim: Este atât de bine scrisă, încât are mai multe d imensiuni .  Este, 
de fapt, ca un teribil lamenta privind destinul unor oameni foarte tineri . 

Cristina Modreanu:  Nu pot să nu fac şi eu un lobby foarte serios pentru 
montarea piesei. Cu cât mai multe pledoari i ,  cu atât mai bine. Vreau să-I contrazic 
însă pe domnul Prelipceanu,  pentru că dincolo de valoarea l iterară categorică a 
piesei, cred că teatrul are o funcţie socială puternică. El ne ajută să înţelegem 
lucruri le profund dramatice care ni se întâmplă şi chiar mă întreb de ce nu există 
deja un text cu asemenea tematică într-un teatru din România. 



Florica lchim: Grav este că nu avem niciun dramaturg care să se uite la 
această realitate. 

Cristina Modreanu:  Dramaturgi mai sunt. Ioana leronim pomenea mai 
devreme de o piesă cu aceeaşi temă a Andreei Vălean.  

. Ludmila Patlanjoglu:  Până acum a fost poate vorba de ignoranţă, de orbire 
d1n partea teatrelor. De acum înainte poate lucrurile se vor schimba, o spun pentru 
că, iată, am asistat la o seară importantă pentru teatrul românesc contemporan. 

Voce din public: Spectacolul a fost grozav: o lectură magistrală şi un scenariu 
pe măsură.  Eu i-aş întreba pe actori : cum v-aţi raportat fiecare în parte la piesă? 
Sigur că v-a mângâiat corzile sensibile, dar care anume mai exact? 

Dorina Lazăr: Îţi spun eu: pe cele ale normei .  . .  Glumesc, desigur. Când se 
întâmplă ca pe lângă contractul pe care îl ai, să îţi dea Dumnezeu şi un rol foarte 
bun, fericirea e cu atât mai mare. De data asta noi am fost fericiti . 

Florica lchim: Ideea de la care am pornit în realizarea acestei serii de dra
maturgie e că volumele trebuie să prezinte realităţi d in ţări care au avut de trăit 
lucruri grele. Fie că e vorba de spanioli sub dictatura lui Franca, fie că-s portughezi , 
ruşi, basaraben i .  . .  Îi mulţumesc Dorinei Lazăr că ne pri leju ieşte n işte seri de întâl
nire cu un public mult mai numeros decât am aduna poate la alte teatre . . .  Aici aveţi 
deja un vad, este extraordinar că v-aţi făcut un public pentru spectacole-lectură. 

Andreea Dumitru : Nu ştiu câţi dintre spectatori au rude sau cunoştinţe care 
au trecut prin întâmplări simi lare ,  ştiu însă că se află în sală studenţi , doctoranzi 
ai domnului Dumitru Sandu,  jurnalişti . .. Cum aţi perceput trecerea de la sondajul 
specializat, de la interviurile cu persoane reale la încarnarea lor într-o piesă de 
teatru? A fost o experienţă profitabi lă? 

Student: E un studiu de caz, cum spunem noi , sociologi i ,  scris însă incom
parabil mai frumos, mai artistic decât ne-am pricepe noi. Sunt în piesă foarte multe 
adevăruri pe care, de multe ori , într-o cercetare la care mergem cu un chestionar, 
un interviu ,  noi nu reuşim să le aflăm. 

Dumitru Sandu: Eu am o idee fixă : /obby pentru montare, şi vă reamintesc 
argumentele mele. Valoarea estetică: nu încape îndoială . Valoarea socia lă: nu 
încape îndoială. 

Îmi mai place foarte mult, ca tip de problematică, un personaj secundar din 
piesă. Există acolo un Ion care se autodefineşte astfel :  "hoţ cu largă specializare". 
Adaug un al doilea element concret: avem în piesă mai multe ipostaze ale furtului 
practicii de a fura. Întrebare: este emigrantul moldovean sau emigrantul român 
hoţ? Piesa pune o problemă fundamentală: cea a modului în care se poartă oameni i  
în condiţii instituţionale anormale. Ea trimite clar la o dezbatere publică absolut 
necesară: românii nu sunt buni sau răi după cum se duc în I tal ia, Spania sau 
I rlanda, ci după cum funcţionează aranjamentele instituţionale în care sunt puşi . 

Marius Stănescu: Pentru mine, şi încă nu s-a vorbit aici despre acest lucru , 
valoarea importantă a piesei este faptul că vorbeşte despre nişte oameni care au 
n işte meserii sigure, deşi cu bani mai puţin i ,  şi care, puşi în situaţia de a-şi schimba 
destinu l ,  sunt în pericol să ajungă hoţi , criminal i .  . .  Să nu vorbim doar despre 
migraţie. Eu am jucat în Emigranţii lui Mrozek acum 25 de ani .  Am rezonat şi aici. 
Dar faptul că eşti obl igat sau optezi tu singur pentru a schimba destinul ,  locul ,  
meseria, te pune într-un mai mare pericol de a deveni infractor. 


